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Slovo starosty
Vážení občané,

dovolte, abych Vás již nyní pozval na jed-
nání zastupitelstva obce, které se uskuteční 
v pondělí 11. prosince 2023 v 17 hodin ve ví-
ceúčelovém sále naší základní školy. Na pro-
gramu bude projednání a schválení rozpoč-
tu naší obce pro rok 2024, schválení dotací 
pro různé spolky a informace o investičních 
akcích, které připravujeme pro příští rok 
v Dobré. Jednání obecního zastupitelstva je 
veřejné a  občané mohou při projednávání 
jednotlivých bodů uplatnit své připomínky, 
náměty či dotazy.

V neděli 5. listopadu 2023 se uskutečnila 
slavnost Žehnání kříže u kostela sv. Jiří a pi-
etní desky na bývalém hřbitově. Počasí nám 
přálo, a  tak jsme se v  nedělním odpoledni 
sešli u pietní desky, která informuje všechny 
o historii hřbitova v naší obci a poté u nové-
ho kříže u kostela, abychom se zúčastnili ob-
řadu požehnání obou těchto památek. Kříž 
se podařilo obnovit díky dotaci z  Nadace 
ČEZ, která přispěla částkou 150 tisíc korun 
a  také stejné dotaci z  obecního rozpočtu. 
Chtěl bych poděkovat panu faráři Marku 
Kozákovi, který kompletní obnovu kříže 
zajistil a  pomohl nám také najít vhodnou 
formu vzpomínky na bývalý hřbitov. Moje 
poděkování patří také panu místostarostovi 
Pavlu Peterkovi za technickou pomoc a paní 
místostarostce Ing. Ludmile Baranové za 
zajištění pamětní desky a výzdoby pietního 
místa.

V minulém měsíci říjnu se u nás v Dobré 
konalo spoustu akcí. Tak například Spor-

tovní komise uspořádala pro děti v  sobotu 
7. října tradiční DRAKIÁDU. Počasí bylo 
tentokrát skvělé, krásně foukalo, a  tak se 
na kopci u vodárny nad obcí sešlo více než 
170  dětí s  doprovodem dospělých. Pro 
všechny účastníky bylo připraveno drobné 
občerstvení. Děkuji velmi všem organizáto-
rům za uspořádání této akce. 

Jak se již stalo v naší obci hezkou tradicí, 
rozhodli jsme se opět vydat obecní Kalendář 
2024, který bude zdarma doručen do všech 
domácností. Příprava a  výroba obecního 
kalendáře probíhá od letních měsíců a  je 
v těchto dnech v plném proudu. Předpoklá-
dáme jeho distribuci začátkem prosince. Vě-
říme, že se bude líbit. 

Ve středu 29. listopadu Vás zveme na 
Adventní tvoření, které pořádá Komise pro 
rodinu a  občanské záležitosti. Sejdeme se 
od 16 hodin v  sále ZŠ a  budeme vyrábět 
adventní věnce a  pro děti bude zajištěna 
tvořivá dílnička. Pokud máte zájem, prosím 
přihlaste se na email: komiseprorodinu@
post.cz. Kapacita sálu je omezena a vstupné 
je 50 Kč.

A  na závěr mi dovolte, abych Vás po-
zval na již tradiční a speciální akci. V neděli 
3. prosince odpoledne v prostoru parkoviště 
před obecním úřadem proběhne Rozsvěco-
vání vánočního stromu 2023. Tato akce je 
připravovaná Kulturní komisí a bude připo-
mínkou, že se již blíží vánoční svátky. 

Ing. Jiří Carbol,  
starosta obce



- 4 -

Výměna svítidel veřejného osvětlení a vánoční osvětlení

V letošním roce jsme spustili první etapu 
výměny svítidel veřejného osvětlení v  naší 
obci. Rozhodli jsme se pokračovat v  části 
obce, kde jsme již vyměnili světla v minulém 
roce, k čemuž nás donutil zásah distributo-
ra elektrické energie. Jedná se o lokalitu za 
mostem přes dálnici ve staré dědině a  po-
kračování výměny vyplývá z  okruhu veřej-
ného osvětlení, který obsluhuje jeden rozva-
děč a dalších navazujících úseků. Vyměněny 
jsou také veškerá svítidla instalovaná v rám-
ci stavby obchvatu v roce 2004.

Výměna spočívá v  prosté výměně sta-
rého zářivkového svítidla za nové svítidlo 
typu led s polovičním výkonem 36 W, které 
je ještě tlumeno zhruba na 50 % výkonu od 
0:00 do 4:00. To mimo jiné znamená, že na 
vyměněných svítidlech se ušetří minimálně 
polovina potřebné elektrické energie, což je 

v dnešní nejisté situaci na trhu s energiemi 
důležité. Těchto 118 kusů nových svítidel 
byla zakoupeno u firmy DAMIJA, která po-
dala nejvýhodnější cenovou nabídku v hod-
notě 729 206 Kč bez DPH v rámci poptáv-
kového řízení. Následnou montáž zajišťují 
TS F-M, které se dlouhodobě starají o veřej-
né osvětlení v naší obci.

I  díky úsporám z  nových svítidel jsme 
si pro vás opět v  letošním roce připravili 
drobné novinky v rámci vánočního osvětlení 
v naší obci, a jelikož se nám adventní doba 
nezadržitelně blíží, již brzy uvidíte instalaci 
těchto novinek, které se nám spolu s vánoč-
ním stromečkem opět na začátku adventu 
rozsvítí a  zpříjemní nám prožívaní nezadr-
žitelně se blížících vánočních svátků.

Pavel Peterek, místostarosta obce

Výsledky hlasovaní občanů participativní rozpočet 2024

Celkový počet odevzdaných hlasu je 78 
a všechny odevzdané hlasy jsou platné.

Sčítaní hlasů proběhlo v  přítomnosti 
předsedy pracovní skupiny pro participativ-
ní rozpočet Mgr. Ondřeje Gryžboně a člena 
této skupiny p. Pavla Peterka
Pro projekt č. 1 „Výsadba obecního vánočního 
stromu a pořízení vyřezávaného betlému“
- 15 hlasů

Pro projekt č. 2 „Dobrosad – místo, kde se 
pěstuje dobro“.
- 63 hlasů

Vítězným projektem se stal projekt č. 2 Dob-
rosad – místo, kde se pěstuje dobro.

Dle platných zásad pro participativní rozpo-
čet obce Dobrá jsou dle výsledků hlasovaní 
doporučeny tyto návrh, v tomto pořadí:
1.  Projekt Dobrosad – místo, kde se pěs-

tuje dobro - 829 440 Kč včetně DPH 
(685 487,60 Kč bez DPH)

2. Projekt Výsadba obecního vánočního 
stromu a pořízení vyřezávaného betlému 
- 88 000 Kč včetně DPH (72 727,27 Kč 
bez DPH)
Celkové náklady na realizaci těchto pro-

jektů v  roce 2024 jsou 917 440 Kč včetně 
DPH (758 214,87 Kč bez DPH).

Pavel Peterek, místostarosta obce
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PŘIVÍTALI JSME DO ŽIVOTA
Je podzim a my jsme přivítali do života 

v naší obci nové občánky. Tentokrát to bylo 
celkem 9 dětí. Nikdy mě neomrzí dětské 
žvatlání, úsměvy, obličeje, kterými nás do-
vedou miminka rozesmát, ale i  dát najevo 
svoje štěstí, spokojenost a třeba také bolest, 
nespokojenost nebo hlad. V sobotu 14. října 
se obřadní síň naší obce zaplnila pyšnými 
mladými rodinami. Z výrazů rodičů se dala 
číst něha, láska, spokojenost a  hrdost. Ně-
kteří tatínkové nedali své děti ani do náruče 
maminek. Byly to krásné a dojemné chvíle.

Eduarde, Eliáši, Michale, René, Tadeáši, 
Danieli, Tobiáši, Maxmiliáne a Agáto, vítá-
me Vás do života, máte před sebou pořádný 

kus práce. Musíte se naučit chodit, mluvit, 
učit se, rozhodovat se, naučit se rozeznat 
dobro a zlo, najít si své místo ve společnos-
ti, být uctivý  ke starším a  ke stáří. Musíte 
se naučit poznat, kdy je zapotřebí pomoci, 
poradit, ale i pohladit a obejmout. Přeji Vám 
děti, abyste dělaly svým rodičům a prarodi-
čům jen radost a byly jim v budoucnu opo-
rou. A vám rodiče a prarodiče přeji, ať dáte 
svým dětem a vnukům tolik lásky, kolik jste 
schopni,  ať ve vás mají vzor dobrého čest-
ného člověka, ať u  Vás najdou pochopení 
a abyste  na ně jednou byli hrdí. 

Ludmila Baranová,  
místostarostka obce Dobrá

Chodíte se svými čtyřnohými přáteli na procházky?

V naší obci s námi žije přes 380 psů, kte-
ří jsou evidováni na obecním úřadě. Když 
procházíte vesnicí, slyšíte štěkot ze všech 
stran. Někteří mají psa pro ostrahu, někteří 
pro radost, pro pomazlení, nebo třeba jako 
parťáka pro děti.

Spousta pejsků jsou domácí mazlíčci se 
vším všudy, bydlí s Vámi v domečku, v bytě 
a jejich majitelé jistě nemají problém s jejich 
venčením. Pak je spousta psů, kterým stačí 
pro žití zahrada vašeho rodinného domu, 
kde mají dostatek místa pro běhání, skota-
čení i odpočinek. U těchto pejsků také není 
problém s venčením, zahradu si uklidíte vy 
sami, majitelé.

A pak je skupina pejsků, kterým páníč-
kové dopřávají procházky po vsi a  venčí je 
mimo svůj objekt. Pro některé je již samo-
zřejmostí uklidit po pejskovi exkrementy. 

A za to jim patří dík, je vidět, že vědí, co ob-
náší chovat psa a starat se o něj.

Najdou se mezi námi ovšem i tací, kteří 
na toto nedbají a po svém čtyřnohém příte-
li neuklízejí. Nejen, že neuklidí, ale ještě je 
venčí na opravdu neobvyklých a  nevhod-
ných místech. Už se Vám stalo, že jste po-
tkali občana venčit psa například před fa-
rou? V parku mimo chodník?  Na travnaté 
ploše u obecního úřadu? Na zahradě obča-
nů, kteří nemají z  různých důvodů ploty? 
Ano, stává se to. Pro mnohé z nás je to ne-
pochopitelné, ale dochází k tomu.

Obracím se na majitele pejsků, kteří své 
mazlíky venčí na nevhodných prostorách, 
aby si uvědomili, že nejednají v souladu se 
sousedským soužitím, že není vhodné, aby 
psi pobíhali kolem fary či kostela, a aby po 
nich zůstávaly hromádky. 
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Právní poradna 
pro občany obce Dobrá bude v roce 2023 probíhat ve stejném režimu jako v roce 
2022, a to každou první středu v měsíci v době od 16-17 hodin v budově Obecního 
úřadu Dobrá, 2. poschodí. 

Termíny: 6. 12. 2023.

Provozní doba sběrného dvoru v Dobré  
– o státním svátku v listopadu

Pátek       17. 11. 2023        ZAVŘENO

Termíny uzávěrek Doberských listů na rok 2023
4. 12. 2023  

- příspěvky v tyto termíny je možné zasílat pouze do 12 hodin.

Chov psů je krásná věc, ale majitel si 
musí uvědomit, že tato radost s sebou nese 
i  odpovědnost, důslednost a  ohleduplnost 
vůči ostatním.

Stává se také, že i jezdci na koních vždy 
neuklidí „koblihy“ jejich vznešených zvířat. 
Je to sice kvalitní hnojivo, ale nechceme je  
mít před domy, když je na komunikaci roz-

jezdí vozidla a  po cestě domů si to školáci 
přinesou na botách. I v Praze si kočí po ko-
ních uklízí.

Děkuji Vám za to, že si moje připomínky 
vezmete k srdci a naše obec bude čistá a spo-
kojená.

Ludmila Baranová,  
místostarostka obce Dobrá
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ČEZ Distribuce, a.s. - UPOZORŇUJE
Odstranění a okleštění stromoví a jiných porostů

Ve smyslu ust. § 25 odst. 3 písm. g) zá-
kona č. 458/2000 Sb., v  platném znění si 
dovolujeme upozornit vlastníky a  uživatele 
pozemků, přes něž vede nadzemní elektric-
ké vedení distribuční soustavy provozované 
společností ČEZ Distribuce, a.s., nebo na 
něž zasahuje ochranné pásmo, na povinnost 
odstranění a okleštění stromoví a jiných po-
rostů ohrožujících bezpečné a  spolehlivé 
provozování zařízení distribuční soustavy 
v majetku společnosti ČEZ Distribuce, a.s. 
(dále jen „zásah“).

Zásah provádějte průběžně v  období 
vegetačního klidu dle uvedeného rozsahu.

Nebude-li zásah proveden do 15. listo-
padu tohoto roku a  bude-li ohrožena bez-
pečnost a spolehlivost provozování zařízení 
distribuční soustavy, je pracovník pověřený 
společností ČEZ Distribuce, a.s., oprávněn 
ke vstupu na dotčené pozemky za účelem 
provedení zásahu. Vzniklý klest a zbytky po 
těžbě budou zlikvidovány a  vytěžená užit-
ková dřevní hmota bude uložena v  celých 

délkách do jednotlivých hromad na okra-
ji ochranného pásma nebo ve vzdálenosti 
10 m od osy vedení na dotčeném pozemku. 
Pokud již byl vlastník pozemku písemně 
osloven, tak je nutné postupovat dle obdr-
žených pokynů. Při práci dodržujte bezpeč-
né vzdálenosti od vodičů uvedené v  PNE 
33 0000-6. K  vodičům se nesmí přiblížit 
pod bezpečnou vzdálenost ani nástroje, ani 
větve dřevin při ořezu. Zásah nesmíte pro-
vádět v případě, že se větve stromů a jiných 
porostů před zásahem dotýkají vedení nebo 
hrozí při pádu ořezané větve stromů a  ji-
ných porostů dotyk s vedení. V případě, že 
zásahem může být ohrožena bezpečnost 
osob nebo zařízení distribuční soustavy, 
kontaktujte nás na lince 800 850 860.

Více informací včetně videonávodu 
k  bezpečnému provedení ořezu stromoví 
najdete na našich internetových stránkách 
www.cezdistribuce.cz/orezy. Celé znění za-
slaného upozornění je zveřejněno i na úřed-
ní desce Obecního úřadu Dobrá.

Drakiáda
Dne 7. 10. 2023 se uskutečnil již 16. 

ročník drakiády obce Dobrá. Po mnoha 
letech nám vyšlo skvělé počasí a sešlo se 
rekordních 120 dětí. Obloha byla doslova 
poseta dráčky. Sluníčko, krásný výhled 
a  dostatečný vítr nám všem přidaly na 
veselé náladě. Naši dlouholetí fotografo-
vé p. Návrat a p. Hernik vše zdokumen-
tovali a můžete se podívat na foto i video 

na stránkách obce Dobrá. Moc děkujeme 
p. Slávce Polákové za darovaná nádherná 
jablíčka, které dostaly všechny děti záro-
veň s  balíčky sladkostí. Na závěr si děti 
vylosovaly několik cen s překvapením. Po 
celou dobu bylo připraveno zdarma ob-
čerstvení pro všechny účastníky. Těšíme 
se na další setkání při různých akcích.

Komise pro sport a volný čas obce Dobrá
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Ze šachových polí

Šachisté Sokolu Dobrá po letní přestáv-
ce vyplněné individuálními starty jednotliv-
ců v  takzvaných Open turnajích se v  nové 
sezóně ročníku 2023/2024 opět zapojili do 
soutěži družstev.

V 1. kole třetí nejvyšší soutěže v republi-
ce (2. liga) náš „A“ tým přivítal na domácích 
šachovnicích šachisty z TJ Ostrava. Hostům 
jsme prakticky nedali žádnou šanci a  celé 
utkání hrané na osmi šachovnicích při třech 
výhrách (Fizer, Slanina, Filip), čtyřech re-
mízách (Straka, Kula, Havelka, Čech) a jed-
né prohře (Demko) celkově vyhráli 5:3. Je 
to dobrý vstup do soutěže i přesto, že soupeř 
který v minulé sezóně sestoupil z 1. ligy, na-
stoupil bez 3 hráčů základní sestavy. Nám 
chyběl jen na druhé šachovnici Sergej Bere-
zjuk, který u nás hostuje z frýdeckého oddílu 
Interchess.

Také naše rezerva v  podobě „B“ druž-
stva hrající po dlouhých letech opět Kraj-
skou soutěž nezačala svou soutěž špatně. 
Na půdě „velkoklubu“ Beskydské šachové 
školy Frýdek-Místek s  tamním „E“ týmem 
remizovalo 4:4. V  bojovném utkání se tři-
krát radovali domácí hráči, třikrát ale i hráči 
našeho družstva (Keprt, Chlebek, Konečný) 
a  dvě utkání skončila nerozhodně (Botur, 
Macíček). Před poslední partií jsme vedli 
4:3, ale náš hráč Tomáš Bok neudržel v par-
tii potřebnou remízu a  v  koncovce zápasu 
prohrál. I tak je pro nás výsledek zápasu po-
vzbuzením do dalších kol.

V  neposlední řadě se je třeba zmínit 
i  o  našich dalších dvou družstvech („C“ 
a  „D“) hrající Okresní přebor. Tato soutěž 
se hraje na pěti šachovnicích a v prvním kole 
právě tyto dva týmy svedl los dohromady. 

Máme ještě zájem jít se v Dobré pobavit?

V  naší obci stále probíhají různé kul-
turní sportovní a společenské akce, o nichž 
jsme dostatečně informováni, ale přesto je 
návštěvnost někdy velmi malá. Konkrétně 
mám na mysli nedávný Čaj o  páté v  pyža-
movém duchu. Chtěli jsme si trochu připo-
menout, jak a  čím se lidé bavili. Zajištění 
všech akcí NAŠIMI a pro NAŠE, je mnohdy 
náročné pracovně i finančně. Následně mů-
žeme nahlédnout, jak akce probíhaly i  ko-
lik z nás se zúčastnilo. Doba covidová, kdy 
jsme museli sedět doma, již přece skončila. 
Tak proč nevyužít nabízené možnosti a ne-
zajít se pobavit, třeba i  zazpívat, nebo jen 
pokecat s kamarády. Třeba se i dovíme, co je 
kolem nás nového.

Důležité informace  pro členy klub seniorů

Odjezd do divadla v Praze bude v neděli 
26. listopadu v 5.00 hod. ze zastávky Dob-
rá - střed. Ve 13 hod. máme domluvené obě-
dy (hradí si každý sám). Z  restaurace pak 
4 zastávky tramvají do divadla Na fidlovačce 
a po skončení představení odjezd domů.

Mikulášské posezení v  naší klubov-
ně proběhne ve čtvrtek  14. prosince ve 
14.00 hodin.

Na příjemně  prožité chvíle s dobrou ná-
ladou se těší 

Drahomíra Gryžboňová
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Utkání to bylo zajímavé a  zdálo se, že „D“ 
tým překvapí, ale nakonec se soupeři rozešli 
smírně remízou 2,5:2,5. Za „C“ tým bodo-
vali Filip a Chlebek, za „D“ tým Zdeněk Bok 
a Carbol. Smírně se rozešli Konečný s Tomá-
šem Bokem.

V  dalších kolech jednotlivých soutěží 
přivítáme v naší klubovně v Hasičské zbroj-
nici následující družstva:
•	 11. 11. 2023  (sobota)  v Okresním přebo-

ru  Metylovice a Dobratice
•	 19. 11. 2023  (neděle)  ve 2. lize Slovan 

Havířov
•	 3. 12. 2023  (neděle)  v Krajské soutěži TJ 

Frenštát p. R

•	 9. 12. 2023  (sobota)  v Okresním přebo-
ru  TŽ Třinec „D“ a Bystřice nad O.

•	 17. 12. 2023  (neděle)  ve 2. lize Beskyd-
ská šachová škola „C“

Utkání začínají u OP a KS v 9:00 hod., 
ve 2. lize v  10:00. Jednotlivé partie trva-
jí v  průměru 4 až 5 hodin, takže fanoušci 
šachu mají možnost se podívat na partie 
v kteroukoliv dobu. Vítání jsou i žáci z naší 
základní školy, kteří navštěvují tamní ša-
chový kroužek, či již trénují v  Beskydské 
šachové škole.

Za ŠO Sokol Dobrá
Otmar Carbol

Pozvánka pro školáky!!
Šachový oddíl Sokola Dobrá počínaje 

pátkem 1. prosince 2023 zpřístupní svou 
klubovnu školákům, kteří mají zájem 
o šachovou hru a chtějí si mezi sebou za-
hrát, zdokonalit se či se této hře naučit.

Tréninky budou vždy každý pátek od 
15:30 do 17:00 v  klubovně v  Hasičské 
zbrojnici (2. patro).

Vítání jsou všichni zájemci!

Sportovní klub 
zve příznivce turistiky na 4. výšlap tohoto roku, a to v sobotu 25. 11. 2023. 

Tentokrát nenáročná trasa povede ze Zlatníku přes Muroňku na Ježánky do 
údolí řeky Morávky U Bebků.

Trasa dlouhá cca 8.5 km. Sraz na autobusové zastávce Dobrá střed /směr Nošo-
vice/ v sobotu 25. 11. 2023 v 8:40 hodin.

Prosíme zájemce, aby se přihlásili na tel. č. 775 933 551.  Těšíme se na vaši účast 

Za sportovní komisi obce Dobrá Renata Friedlová
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3. turistický výlet
7. 10. 2023 jsme se vydali na 3. turistic-

ký výlet z Návsí na Filipku, na zpáteční cestě 
dolů jsme se prošli Alejí dobra, kolem zvo-
ničky až do Hrádku. Počasí nám bylo opět 

nakloněno. Děkuji všem zúčastněným a tě-
ším se na další trasy s vámi.

Za sportovní komisi  
Renata Friedlová

Cyklovýlet
14. 10. se konal 2. letošní podzimní cyk-

lovýlet. Tentokrát cíl - okruh kolem Ondřejní-
ku. Z Dobré jsme jeli přes Skalici do Frýdlan-
tu nad Ostravicí, dále do kopce pod Solárku. 
Těžba dřeva nám malinko změnila plány 
a  místo celého okruhu jsme vystoupali do 
sedla Skalka, odtud dolů po cestě Panská do 

Kunčic pod Ondřejníkem. Po zaslouženém 
odpočinku jsem pokračovali opět úbočím 
Ondřejníku do Frýdlantu a přes Staré Město 
do Dobré. Najeli jsme krásných 52 km. Dě-
kuji zúčastněným cyklistům a budu se na vás 
těšit v příštím roce zase na kole.

Za sportovní komisi Renata Friedlová 
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Základní škola Dobrá informuje…
VÝHRA – WOLFRAM!!!  

Obrovský úspěch našich žáků!!!
Dvě družstva našich žáků ze Základní 

školy v Dobré před několika měsíci postou-
pila z  oblastního kola do kola krajského. 
A  právě krajské kolo se konalo 10. října 
2023 ve vojenském výcvikovém prostoru Li-
bavá. Na tomto místě se dohromady setkalo 
27 čtyřčlenných družstev, která se utkala 
o cennou trofej pro vítěze. Pravidla závodu 
jsou nastavena tak, že v  každém družstvu 
musí být zastoupena alespoň 1 dívka. 

NárOčNý ZáVOD WOlfrAM
Armáda České republiky – Krajské ve-

litelství v Ostravě, která závod pořádala, si 
pro žáky připravila náročnou trať. Ta měřila 
2750 metrů, přičemž na trati bylo 8 stano-
višť s různými disciplínami. Žáci tak museli 
plnit nejrůznější úkoly, které prověřily jejich 
dovednosti – jak fyzické, tak vědomostní. 

Šlo například o  jízdu na raftu, úkol vy-
hledej a  znič (práce s  detektorem kovu), 
zdravovědu, silový trojboj, vědomostní test 
(znalosti o  Ostravské operaci), střelbu ze 
vzduchovky, překážkovou dráhu a  topo-
grafii. Do výsledků se započítával i čistý čas 
zdolání okruhu Barnovské přehrady. 

NAšI žácI VyHrálI! 
S velkou hrdostí můžu oznámit, že naše 

dvě družstva předvedla opravdu vynikají-
cí sportovní výkony. Družstvo A  (Antonín 
Řeha, Vojtěch Kozel, Filip Skotnica a  Elen 
Malyšková) obsadilo 1. místo a  zcela za-
slouženě získalo cennou trofej pro vítěze zá-

vodu Wolfram. Družstvo B  (složení Marek 
Georgiovský, Adam Kotásek, Michal Potiora, 
Natálie Nováková) pak obsadilo parádní 
6. místo. Přitom na bronzové medaile naši 
žáci ztratili pouhých 10 bodů, a to kvůli ne-
zdaru v jedné z disciplín. 

Jen pro představu… Závodu Wolfram 
se celkem zúčastnilo 800 žáků ze 120 škol. 
A proto je úspěch našich žáků opravdu ob-
divuhodný! Žáci si zaslouží velkou pochvalu 
za příkladnou reprezentaci naší školy, pro-
jevené znalosti a  za prokázání silných mo-
rálně volních vlastností, jako jsou odpověd-
nost, zásadovost, svědomitost, sebekázeň.

Poděkování také patří panu učiteli Lu-
káši Kubienovi a Radaně Nohlové za vědo-
mostní přípravu.

Mgr. Petr Krus, Mgr. Renata Kubalová
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Tvořivé dílny – šifrovací hra
Odpoledne s  češtinou, odpoledne s  šif-

rami – tradice, kterou jsme loni zavedli na 
naší škole, pokračuje i letos. A zdá se, že i le-
tos bude mít úspěch. Ve čtvrtek 19. 10. se 
krátce po vyučování sešlo v hudebně 20 žáků 
2. stupně. Tentokrát měl každý ročník ales-
poň jednoho svého zástupce, mile nás pře-
kvapila hojná účast šesťáků. Žáci se rozdělili 
do skupinek a v nich postupně hledali řešení 
na celkem osmnáct šifer. Po jejich vyluštění 
a  správném dosazení do křížovky jim vyšla 
závěrečná tajenka. Všechny týmy byly v luš-
tění úspěšné a všechny se dobraly správného 
výsledku, za ten pak dostali žáci na oplátku 
sladkou odměnu. Děkujeme všem, kteří se 
zapojili, a  už teď se těšíme na další luštící 
setkání. 

Mgr. Olga Kafonková, Mgr. Jarmila Málková 
 a Mgr. Dana Kalníková 

Projekt Naše obec 
Ve druhém říjnovém týdnu se žáci tře-

tích ročníků zapojili do projektu Naše obec. 
Formou besed, exkurzí a vycházek získávaly 
děti od prvních dnů nové poznatky a dovída-
ly se, co se v obci Dobré děje. Plněním úko-
lů ve škole tyto poznatky doplňovaly o nové 
zajímavosti.

Jako první do školy zavítal obecní kro-
nikář, pan Vojkovský, aby dětem přiblížil 
historii obce a školy, ukázal obecní kroniku, 
dobové fotografie a společně s dětmi vyrobil 
starobylé pečetě. V místní knihovně se děti 
dověděly o  historii a  současnosti knihovny, 
vyplnily si kvíz o zajímavých místech v Dob-
ré a  seznámily se s  knihami, které popisují 
život v obci. V kostele nás přivítal nejen pan 
farář Marek Kozák, který nás provedl koste-

lem a poutavě nám o něm vyprávěl, ale i pan 
varhaník, s  nímž jsme si mohli zazpívat 
krajové písně. Ve čtvrtek děti za slunečného 
počasí absolvovaly vycházku po naučném 
doberském okruhu, který má devět infor-
mačních zastávek věnujících se zajímavos-
tem obce.
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Beseda pro rodiče žáků 1. tříd
19. října se uskutečnila v  prostorách 

sálu základní školy beseda školní speciální 
pedagožky Mgr. Šárky Sohrové na téma Jak 
se doma efektivně připravovat s prvňákem. 
Rodiče byli seznámení s  principy přípravy 
na školu, které vycházejí z dlouholeté zkuše-
nosti z práce s dětmi, kterým ve škole něco 
nejde. Dostali konkrétní tipy, jak podpořit 
své dítě, aby zvládalo své školní povinnosti 
s klesajícím zapojením rodičů.

Věnovali jsme se i  tréninku pozornosti 
– po krátké ukázce, jaké to vlastně je, když 
někdo „dává pozor“, jsme si řekli tipy na 
podporu pozornosti u  dětí s  různými typy 

potíží. Někteří rodiče si jen ujasnili, že jim 
to doma funguje a dělají to dobře, někteří si 
pojmenovali, co zatím nefunguje, a  dostali 
náměty, co mohou vyzkoušet, aby byla do-
mácí příprava v pohodě a podpořila úspěšné 
zvládnutí základního trivia – tedy čtení, psa-
ní a počítání.

Na závěr byla rodičům nabídnuta pří-
padná pomoc ze strany školní speciální pe-
dagožky, která je zaměstnancem naší školy 
od září 2022 a věnuje se dětem, které potře-
bují větší míru přípravy či individuální vede-
ní ve výuce.

Mgr. Šárka Sohrová

Velkým zážitkem pro děti byla návštěva 
obecního úřadu. Pan starosta Jiří Carbol 
a  pan místostarosta Pavel Peterek v  pří-
nosné besedě děti seznámili s  prací našich 
zastupitelů. Děti jim po příjemné společné 
diskuzi předaly dopisy, ve kterých vyjádřily, 
co se jim v obci líbí a návrhy na změny v obci.

Na závěr jsme navštívili Integrované 
výjezdové centrum v  Nošovicích, kde jsme 
mohli zhlédnout technické vybavení hasičů 
a  policistů. Získané informace a  poznat-
ky děti zpracovaly na prezentační plakáty 
a  z  pracovních listů si vyrobily knihy jako 
památku na tento projekt. Celý projekt se 
dětem líbil a  dal jim jiný pohled na život 
a historii obce.

Všem zúčastněným patří velké poděkování.

Mgr. Kateřina Káňová
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Knihovnické lekce
I v letošním školním roce pokračuje naše 

škola ve spolupráci s  místní knihovnou. 
Tentokrát nám paní knihovnice nabídly čte-

nářské lekce pro všechny ročníky 2. stupně. 
Postupně si tedy třídy, v rámci hodin české-
ho jazyka, udělaly krátký výlet do knihovny. 
Zde je čekalo rozdělení do skupinek a v rám-
ci nich pak vypracovávání rozličných úkolů 
– žáci museli vyhledávat informace na inter-
net, rozlišit prózu od poezie a dramatu, pá-
trat v knihách a nacházet knihy v regálech. 
Věříme, že lekce byla nejen přínosná, ale 
i zábavná.

Vyučující českého jazyka 2. stupně

Projekt Odpady a hospodaření s nimi
Měsíc říjen je na naší škole spojen s roč-

níkovým projektem 8. tříd Odpady a hospo-
daření s  nimi. Žáci se pěšky vydávají přes 
podzimní Frýdecký les na nedalekou Frýdec-
kou skládku, kde je pro ně připraven výuko-
vý program spojený s následnou prohlídkou 
skládky samotné.

V centru vzdělávání třída zhlédne krátký 
film o odpadech, jejich separaci a celkové čin-
nosti Frýdecké skládky jako firmy. Dozví se, 
co všechno předchází založení skládky, jak se 
musí hlídat kvalita vody odtékající ze skládky 
nebo problémy s následnou rekultivací.

Začátek samotné exkurze je naděj-
ný. Žáci procházejí přes sběrný dvůr, kde 
se zvlášť shromažďuje sklo, dřevo, železo 
nebo stavební suť. Tyto odpady se dále třídí 
a chystají k odvozu na další využití. Frýdec-
ká skládka také sváží biomasu, kterou přímo 
zde přeměňuje na zeminový substrát nebo 
kompost. Tyto produkty pak odprodává fir-
mám i občanům.

Ovšem další cesta vede žáky do míst, kde 
již přijíždějí popelářská auta naplněná do-
movním odpadem, který se zde pouze vysy-
pe, kompaktorem zhutní a následně zahrne. 
Narůstají tak kopce a kopce odpadků, které 
již nikdo neprotřídí a nezrecykluje.  A  to je 
škoda. Z  celorepublikového výzkumu totiž 
vyplývá, že až 2/3 komunálního odpadu lze 
vytřídit a zpětně využít.  Je to jen na nás li-
dech.

Mgr. Radana Nohlová
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Halloween
V  úterý 31. 10. naši školu zahalila ča-

rodějná atmosféra. Místnosti i chodby byly 
plné kouzelníků, upírů, kostlivců, čaroděj-
nic a dalších bytostí. Ve třídách se nacháze-
ly náhrobky, místa činu, všude možně lezli 
pavouci a  hadi, lítali duchové. Děti se na 
výzdobě tříd pěkně vyřádily a my se nestačili 
divit jejich kreativním nápadům. 

Žákovský parlament vyhlásil soutěž 
o  nejstrašidelnější třídu a  bylo neskutečně 
těžké vybrat výherce. Vynalézavost a  origi-
nalita jednotlivých tříd předčila naše oče-
kávání. Např. v  6. B  nás zaujaly „Případy 
6.  B“, tj. momentky ze života kolektivu. 
V 6. D děsivé portréty lemující zadní část tří-
dy. V 7. C kostým dinosaura, který ohromil 
nejen svou velikostí aj.

Vyhrát by si zasloužili všichni a  my vě-
říme, že největší odměnou byla zábava při 
společné práci a samotná strašidelně vyzdo-
bená třída.

Děkujeme všem, kteří se zapojili. Dali 
jste si s tím opravdu velkou práci!

Letos stejně jako loni jsme se nakonec 
rozhodli vyhlásit první 3 místa z 1. a 2. stup-
ně.

Za 1. stupeň získala: 3. místo: třída 3. A, 
2. místo: třída 2. B, 1. místo: třída 1. C

Za 2. stupeň získala: 3. místo: třída 7. A, 
2. místo: třída 6. A, 1. místo: třída 8. B

Výhercům gratulujeme!

Za žákovský parlament Eva Švrčinová
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA
DOBRÁ

Vánoční
JARMARK

SRDEČNĚ VÁS ZVEME NA

9. PROSINCE 2023
OD 9:00 DO 11:30 HODIN

SOBOTA

NA CO SE MŮŽETE TĚŠIT?
VÝROBKY NAŠICH ŽÁKŮ

TVOŘIVÉ VÁNOČNÍ DÍLNY, VÁNOČNÍ TRADICE

OBČERSTVENÍ, KÁVA A VÁNOČNÍ PUNČ VE ŠKOLNÍ KAVÁRNĚ

AKTIVITY V ODBORNÝCH UČEBNÁCH

HŘEJIVÉ "NEJEN" TÓNY V ATRIU

užijme si vánoční pohodu společně.
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Mateřská škola Dobrá informuje….
ZPRÁVIČKY Z NAŠÍ ŠKOLIČKY

ŘÍJEN V DOBrÉ šKOlcE

Měsíc říjen v naší školce utekl jako voda, a tak 
se s Vámi rádi podělíme o společné zážitky.

V rámci adaptace a seznamování s dětmi 
a  rodiči, učitelky ze třídy Veverky vyhlásily 
podzimní domácí úkol s  názvem „Vyrob si 
Dubínka“. Ve fantazii se meze nekladou 
a rodiče se svými dětmi vytvořili úžasné vý-
robky z přírodnin. Tyto nám zdobily chodby 
školky celý měsíc říjen a kamarádi z  jiných 
tříd je mohli obdivovat. Věříme, že se všem 
rodinám společně trávené chvíle při sběru 
přírodnin a tvoření líbily. Děkujeme Vám, že 
jste se do této třídní akce zapojili. 

Do naší školky zavítal známý dětský ilu-
strátor Adolf Dudek, který dětem připravil 
bohatý program na téma Cestovatelské 
kreslení. Děti zábavnou formou procesto-
valy 4 různé světadíly. Měly možnost roz-
poznat kulturu a  odlišnosti cizích národů. 
Zapojovaly se do kresby na tabuli a tím roz-
víjely smysl pro abstraktní uvažování. Děti 
si s panem Dudkem užily spoustu legrace. 

Celý měsíc se v  naší školce nesl také 
v  duchu sklizně ovoce a  zeleniny, kterou 
děti nejen rozpoznávaly, ale také ochutná-
valy. Zjistily, jakým způsobem tyto dobro-
ty můžeme zpracovat. Na třídách se pekly 
štrůdly, lisoval jablečný mošt a  také vařil 
jablečný čaj.  Zeleninu děti nejen porov-
návaly, ale také kreativně využily k výrobě 
zvířátek. 

Vzhledem k  teplým slunečným dnům 
jsme s  dětmi trávili spoustu času venku. 
Vyhledali jsme strom kaštan, který jsme po-
drobně zkoumali.  Sbírali jsme jeho plody 
a listy, z kterých jsme vyráběli různá stvoře-
ní. Také jsme produkty kaštanu využili k vý-
tvarným a jiným činnostem.

Děti si také užily chvíle na zahradě MŠ. 
Tady měly možnost se seznámit s kamarády 
z  jiných tříd. Společně zahradu zkoumaly 
a poznávaly nová dobrodružství. Podzim je 
čas, kdy ze stromů padá listí, a  tak se děti 
s námi podílí na jeho hrabání. Vedeme je tím 
péči o prostředí, ve kterém se nachází.
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Naše školka každoročně umožňuje před-
školním dětem rozvíjet své plavecké schop-
nosti, proto i  letos navštěvujeme aquapark 
Olešná. Lekce plaveckého výcviku probíhají 
od počátku října každou středu. Přihlášené 
děti se pod dohledem zkušených instrukto-
rů učí plavat, skákat, potápět se. Mají mož-
nost překonat své obavy z jízdy v toboganu 
a nebo relaxovat ve vířivce. 

Dne 2. 11. 2023 se děti mohou těšit na 
Lampiónový průvod, který pořádá MŠ a za-
končen bude světelnou show na hřišti. Tím-
to Vás srdečně zveme. 

Všechny děti a jejich paní učitelky se po-
malu chystají na Vánoční Jarmark, který se 
uskuteční dne 28. 11. 2023 v prostorách bu-
dovy MŠ. Věříme, že i letos se rodiče zapojí 
do tvoření vánočních výrobků, jejímž prodej 
nám pomůže zvelebit prostředí naší školky.  

Paní učitelky - třída Veverky 

Ve středu 25. října si ve třídě Žabiček 
paní učitelka spolu s dětmi za spolupráce ro-
dičů uspořádali HALLOWEENSKÝ DEN. 
Třída byla nazdobená pavučinami, světýlky, 
netopýry, pavouky, dýněmi a lampiony. Děti 
přišly v kostýmech strašidel, duchů a upírů. 
Celé dopoledne třídu doprovázela atmosféra 
v Halloweenském duchu, děti si zatancovaly 
na Halloweenské diskotéce, zahráli jsme si 
spoustu her, vyrobili jsme si dýňovou deko-
raci do květináče a ochutnávali jsme hallo-
weenské pochutiny, které připravili rodiče.
Celý den byl příjemně tajemný a atmosféra 
kouzelná a  plná zábavy, děti byly nadšené 
a  troufám si napsat, že tato událost v  naší 
školce nebyla poslední. :-)

Kateřina Baláž  
– paní učitelka ze třídy Žabičky
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Podpořme ostravské Centrum  
v Adventních koncertech ČT

Centrum pro rodinu a sociál-
ní péči působí na Ostravsku již 
30 let a věnuje se manželské a ro-
dinné problematice, podporuje 
děti a  mladé lidi se zdravotním 
postižením a  jejich pečující. Své 
aktivity může zprostředkovávat 
také díky finanční podpoře obce 
Dobrá. Prostřednictvím středis-
ka Výzva poskytuje čtyři sociální 
služby pro děti a   mladé lidi se 
zdravotním postižením a  jejich 
pečující rodiny (Odborné so-
ciální poradenství RODINNÝ 
PRŮVODCE, Osobní asistence 
OASA, Odlehčovací služba RESPIT, So-
ciálně aktivizační služba BRÁNA). Klienti 
mohou také využívat Rehabilitační asistenci 
a Půjčovnu pomůcek. 

Středisko RODINA nabízí vzdělávání 
a  aktivity ke stabilizaci a   posílení vztahů 
v  rodinách a  preventivní programy. V  jeho 
nabídce je rovněž sociální služba odborné 
sociální poradenství Poradna pro vztahy 
a  rodinu – vztahové poradenství. Dále pak 
poskytuje konzultace a   mediace rodinám 

i  jednotlivcům, kteří se ocitli v  tí-
živé vztahové situaci a nezvládnou 
ji řešit vlastními silami. Přínos 
poskytovaných služeb Centra pro 
uživatele a klienty je nezpochyb-
nitelný. A  to si také uvědomila 
komise České televize při výběru 
organizací, které budou v  letoš-
ním roce podpořeny během Ad-
ventních koncertů. Bylo vybráno 
právě naše Centrum pro rodinu 
a  sociální péči z. s. Vystoupení 
na jeho podporu se uskuteční 
při prvním Adventním koncertě 
v neděli 26. listopadu v Břevnov-

ském klášteře. Patronkou naší organizace 
se stala moderátorka pořadu Sama doma 
Lucie Křížková. 

„Byla to obrovská radost, když jsme sly-
šeli, že naše organizace byla vybrána“, uvá-
dí Jolana Goluchová, vedoucí služby osobní 
asistence. A radost je bezesporu oprávněná, 
protože „získat podporu Adventního koncer-
tu se podaří jedenkrát za život”, jak dodává.

Výtěžek z Adventního koncertu bude po-
užit na dofinancování rekonstrukce nového 
zázemí Centra pro rodinu a sociální péči na 
Hornopolní ulici 21 v Moravské Ostravě.

Nenechme si ujít 33. ročník Adventních 
koncertů a pojďme společně podpořit orga-
nizace, které pomoc potřebují, aby mohly 
lépe pomáhat ostatním.

Více informací je k  dispozici na webové 
stránce www.prorodiny.cz.

Soňa Cvešperová
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Vánoční dárky pomáhají nemocným
Jeden den péče o  nevyléčitelně nemoc-

ného člověka stojí Mobilní hospic Ondrášek 
průměrně 2 800 Kč. Takových dnů ročně 
poskytne přibližně 6 050. Proto vznik-
lo Vánoční Tržiště radosti. lidé tak mají 
možnost nakoupit dárky pod stromeček 
a darovat umírajícím poslední dárek, ten 
nejcennější. čas s rodinou. 

Tržiště radosti je plné věcí, služeb i po-
ukázek, které darovali různí lidé a  firmy. 
Mnohé z  nich jsou originály a  nikde jinde 
je neseženete. Například účast na zkoušce 
kapely Nedivoč, nebo soukromá lekce ba-
letu od Národního divadla moravskoslez-
ského. „Vybírat můžete z oblečení, keramiky, 
deskových her, jídla a  mnoho dalšího,“ láká 
Mirka Galajdová, která má v Ondrášku pro-
jekt na starost.

Když pořídíte vánoční dárky v  tomto 
internetovém obchodě, umožníte nemoc-
ným zůstat na Vánoce doma s rodinou. celá 
částka je totiž darem pro Mobilní hospic 
Ondrášek. 

Nakupte na Vánočním Tržišti radosti, 
kde se radost násobí.

www.trzisteradosti.cz

Spoluorganizátorka průlomového  
projektu Dobrosad Markéta Jedličková

Markéta Jedličková má mnoho profesí. 
Zabývá se geografií, dělá průvodce v cestov-
ní kanceláři, propaguje moderní informační 
technologie. Nedávno se pustila do zajíma-
vého projektu Dobrosad. Nyní je vhodný 
okamžik zeptat se jí nejen na tuto průlomo-
vou doberskou iniciativu.

Jsi v  týmu, který pracuje na projektu 
Dobrosad. Můžeš přiblížit, v čem projekt 
spočívá, proč ses rozhodla zapojit?

Projekt si klade za cíl revitalizovat neu-
držovaný obecní sad na Vrchách. V součas-
ném stavu místo úplně neláká k  návštěvě, 

lidé si tam běžně nevyjdou na procházku, 
protože sad je zarostlý. Je to přitom dobře 
dostupné místo blízké centru Dobré. Rádi 
bychom ho změnili, aby bylo více využívané 
– vyčistili ho od náletových dřevin, zpřístup-
nili jej, dovybavili základním mobiliářem, 
lavičkami, dosadili stromy... Vytvořili pro 
obyvatele naší obce oázu pohody a cíl výle-
tů. Projekt bychom rádi zaplatili z participa-
tivního rozpočtu obce a dostupných grantů.

Mám ráda, když lidé nesedí doma, když 
mají kam chodit, a  náš projekt by měl být 
impulsem, který je někam vytáhne. Často 
si myslím, že stačí malý krůček, aby vzniklo 
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něco zajímavého a  unikátního. Odjakživa 
mě baví, když se dějí zajímavé věci a  něco 
nového vzniká. Takže když jsem dostala 
možnost se na projektu podílet, ani chvilku 
jsem nezaváhala. 

Na myšlence sadu v  Dobré se mi líbí 
to, že je hodně ekologický. Jaký je tvůj ná-
zor na ochranu přírody? Souvisí projekt 
nějak s tvými dlouhodobými postoji?

Ekologové by asi úplně nesouhlasili 
s  tím, že je ta myšlenka ekologická, proto-
že k  ní mají své výhrady, což se samozřej-
mě snažíme reflektovat. Spíše bych řekla, 
že projekt je blízký myšlence udržitelnosti. 
To je téma, nad kterým dlouhodobě pře-
mýšlím, protože si myslím, že bez příro-
dy člověk žít dlouhodobě nemůže. Pokud 
si ji budeme ničit, a  nenajdeme způsob, 
jak potřeby přírody propojit s  potřebami 
člověka, tak dopadneme špatně, říkají to 
i vědecké výzkumy. Dlouhodobě se s man-
želem snažíme o udržitelné chování, napří-
klad o  správné třídění odpadu, udržitelné 
cestování, bezobalové nakupování a  tyto 
myšlenky předáváme doma dětem, aby si 
nemyslely, že člověk je pán, kterému všech-
no patří, ale aby se k přírodě chovaly s res-
pektem. Podobně přistupujeme k  projektu 
Dobrosad. Rozhodně nechceme sad zpla-
nýrovat, jen jej trochu proměnit tak, aby 
jej lidé mohli více využívat. Ideální cestou 
z mého pohledu nejsou extrémy (buď příro-
da NEBO člověk), řešením je najít průnik 
obou těchto světů... 

chcete do přípravy Dobrosadu zapojit 
co nejvíce občanů obce, počítáte s  jejich 
pomocí? Napadá mne například pro-
střednictvím dobrovolnických brigád? 

Do projektu bychom rádi vtáhli komuni-
tu doberských občanů. Z podobným projek-
tů víme, že když se lidé do komunitního pro-
jektu zapojí, více si pak výsledku váží. Vztah 
k místu se snažíme posilovat i tím, že obča-
né mají možnost ovlivnit podobu projektu. 
Na webu máme dotazník, kde se mohou 
vyjádřit, co by v  sadu chtěli, co by nechtě-
li. Všem doberským občanům děkujeme za 
dosavadní podporu a budeme velmi vděční, 
když nám pak pomohou v exekutivní fázi, až 
na ni dojde. Nemusí jít jen o těžkou fyzickou 
práci (řezání, tahání větví), ale oceníme i za-
pojení rodin, členek spolku maminek, něko-
ho, kdo vymyslí program pro děti, aby se 
během brigád nenudily, nebo někoho, kdo 
přinese bábovku a čaj. Uplatnění tam najde 
každý, kdo bude chtít přiložit ruku k  dílu. 
Akce tak získá větší rozměr – podpoří růst 
komunity a síť vztahů. A to nikdy není špat-
ně. Když se nám vše podaří, vznikne takový 
náš doberský sad – Dobrosad. 
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Doporučila bys lidem, kteří mají zají-
mavý nápad pro obec a chtěli by ho usku-
tečnit s využitím participativního rozpoč-
tu podobně jako vy, ať se osmělí a zkusí to 
také?

Jednoznačně. Mně myšlenka zapojování 
občanů skrze participativní rozpočet přijde 
úplně geniální, hrozně se mi líbí a mám ra-
dost, že ji máme i tady u nás v Dobré. Přijde 
mi, že nápad, který vzejde od občanů, vyho-
vuje často jejich potřebám víc, než když se 
zavede podobné opatření “shora”. Chtěla 
bych proto říci, ať se lidé nenechají odradit 
pocitem, že podat návrh je obtížné, ať do 
toho určitě jdou a svůj nápad přihlásí. Každý 
vidíme svět jinak, každý máme jiné potře-
by, a když se sejde více nápadů, tak to tady 
budeme mít pestré a  zajímavé pro všechny 
občany. 

Zabýváš se moderními technologiemi, 
můžeš svou práci v této oblasti přiblížit?

Pracuji v  marketingovém týmu české 
komunity uživatelů Google (Google user 
group / Gug.cz), neziskovky s  posláním 
vzdělávat Česko v digitálních dovednostech. 
Spojuje lidi se silným zájmem o  digitální 
technologie. Jsou v ní IT odborníci, develo-
peři, programátorky, vývojáři, nadšenci pro 
technologie, je tam i  početná sekce učitelů 
a učitelek, kteří se nebojí vzdělávat studen-
ty v  digitálních kompetencích. Celé mi to 
dává velký smysl. Myslím si, že moderní 
technologie mohou zlepšit a zlepšují životy 
nás všech, ale je třeba vědět, jak je používat. 
Pokud se používají špatně, nebo vůbec, tak 
nám život mohou naopak zkomplikovat. Je 
třeba znát zásady kyberbezpečnosti, použí-
vat bezpečná hesla, problémem jsou kyber-

útoky nebo internetoví podvodníci. Pokud 
člověk s  technologiemi umí zacházet, a  my 
snažíme tyto dovednosti předávat, tak mu 
technologie mohou sloužit a pomáhat. Doba 
jde kupředu, pokrok nezastavíme a nemůže-
me ignorovat změny, které přichází, třeba 
boom umělé inteligence, různé digitální vy-
chytávky, které uplatníme v  běžném životě 
… nemůžeme zavřít oči a  myslet si, že po-
krok kolem nás prosviští, zamává nám, ode-
jde a vše bude jako dřív. Pokrok tady je, bude 
a je na nás, jestli budeme držet krok a bude-
me těch věcí využívat nebo zůstaneme poza-
du a budeme nadávat na to, že se doba mění.

Není trochu problém, že starší gene-
race nemají takový přístup k informacím 
jako mladší?

Já si nemyslím, že starší generace ne-
mají přístup k  informacím, jen mají trochu 
jiné kanály, kudy k nim ty informace prou-
dí.  Také je to vždy o  konkrétním člověku 
a o tom, jestli má chuť se vzdělávat, zlepšo-
vat. Proti novým věcem se může zablokovat 
i člověk mladší. Určitě to není tak, že na jed-
né straně stojí starší a na druhé mladí, znám 
i mladé, kteří se nechtějí učit nové věci… 

Máš svůj blog Jak ta jedle (www.jakta-
jedle.cz). Můžeš přiblížit, čím se na blogu 
zabýváš?

Vznik mého blogu vycházel z mé potřeby 
psát. Někdo své emoce vyjadřuje prostřed-
nictvím obrazů, někdo skládá hudbu, já svůj 
tvůrčí přetlak dávám ven slovy, proto jsem 
založila blog Jak ta jedle. Také mám silný 
vztah k  přírodě, jsem ráda venku s  mými 
dětmi, hodně tady v okolí, v Beskydech. Při-
šlo mi, že zatím na jednom místě není ně-



- 28 -

jaká databáze tipů, kam se s malými dětmi 
dá vypravit. Takový výlet je přeci jen trochu 
specifický oproti výletu s  dospělými, a  tak 
jsem začala ta místa, která jsme navštěvo-
vali, sepisovat na blog. Kromě výletů tam 
mám ještě sekci, kam píšu věci až, řekněme, 
terapeutického rázu. Vždy, když se mi stane 
třeba nějaká nepříjemná situace, u které se 
zapotím, obrátím ji v  humor a  říkám si: to 
má už teď cenu historky… Když pak takové 
příhody publikuji, trochu se mi uleví, dosta-
nu ze sebe emoce a lidé se u toho pobaví, vel-
mi dobře se směje cizímu neštěstí. 

Je v Dobré nějaké místo, kam s dětmi 
chodíš nejraději? školní hřiště, kavárna, 
nebo něco jiného?

Teď chodíme hodně a  rádi s  dětmi do 
sadu, již jsou zvyklé tam chodit v  každém 
počasí a v každém ročním období a pozorují, 
jak se sad proměňuje. Obecně rádi chodíme 
na Vrchy, protože je tam fascinující výhled 
na Beskydy. Hřišti a Monikafé se samozřej-
mě nevyhneme, je super, že můžeme přímo 
v obci zajít na zmrzku. Místo, kam ale cho-
dím v Dobré nejraději, je k mojí babičce Věr-

ce Lepíkové. Mám štěstí, že se nám podařilo 
koupit domeček naproti jejímu. Babičku 
možná všichni znají, byla dlouho vedoucí 
obchodu Jednota v centru dědiny, dnes je to 
Hruška. K ní a dědovi jsem jezdila jako malá, 
strávila jsem tam velkou část dětství a jsem 
hrozně ráda, že i teď můžu skoro každý den 
za babičkou zajít, dát si s ní kafe a povyklá-
dat si, protože babi je úžasná a pořád dobře 
naladěná.

Kdybys mohla mávnout kouzelným 
proutkem a něco u nás změnit, co by mělo 
být jinak?

Kdyby to měl být kouzelný proutek a ne-
musela bych se dívat na legislativu, finance, 
proveditelnost a  tak dál, tak bych se dotkla 
architektury a urbanismu v obci, začala bych 
budovat více udržitelně, moderněji. Líbí se 
mi třeba hasičárna v Palkovicích, nová zvo-
nička na Krásné. Vysázela bych také více 
zeleně v centru, přidala zelených střech, ale 
tyhle změny nejsou úplně jednoduché. 

Rozhovor připravil Petr Salamon,  
foto David Volný - Mami Art

Přespávačka družinky Lištiček
Dne 6. 10. se uskutečnila přespávačka 

na faře. Nejprve jsme zahájily skaut venku 
svým družinovým pokřikem a poté jsme za-
hrály hry: cukr, káva, limonáda, čaj, rum, 
bum a  Honzo vstávej, kolik je hodin. Po-
tom jsme se přesunuly do klubovny a zača-
ly jsme tvořit z  barevných papírů květinu 
z  origami, kterou jsme pak mohly udělat 

radost svým rodičům. Jelikož nám po tvo-
ření a hrách vyhládlo, tak jsme si společně 
ukuchtily tousty, po kterých se jen smetlo. 
Večer jsme se zachumlaly do svých spa-
cáků a  k  tomu jsme si pustily pohádku 
Coco. Další den jsme posnídaly domácí 
vánočku, buchty od rodičů a  vydaly se na 
vrchy poznávat zvířátka. Viděly jsme sovy, 
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Medová hořčice na Morávce
V pátek odpoledne jsme jeli autobusem 

na Morávku. Od zastávky jsme pokračo-
vali ještě 7 km pěšky k chatě. Bylo to fajn, 
ale náročné. V průběhu večera jsme uslyšeli 
z  reproduktoru zprávu, že je nová nemoc, 
která z lidí dělá zombíky a která se postupně 
rozšířila až k nám. V sobotu dopoledne jsme 
na ni vytvářeli lék, což se nám podařilo. Pak 
jsme dělali padák pro doručení léků. Od-
poledne jsme si trénovali schovávání před 
nakaženými a  dělali jsme si úkryty v  okolí 

chaty. Večer po tom, co jsme šli spát, k nám 
přiběhli vedoucí a řekli, že se máme schovat, 
tak jsme se schovali a  přišel zombie, který 
nám kopl do postele. Velice jsme se báli, ale 
nikoho z nás nenašel, protože jsme byli pod 
peřinou. Zombie pak odešel a  my jsme šli 
v klidu spát, protože vedoucí už zamkli dve-
ře. Byla to velice zajímavá a zábavná víken-
dovka a moc jsme si to užili!

Klárka Šmejkalová, Limetky

srnky, čínské bažanty, čínské slepice, mý-
vala. Návštěva zvířátek se nám moc líbila. 
Všechny jsme si odnesly krásné vzpomínky 
a  zároveň jsme se i  něco nového o  zvířát-
kách dozvěděly. Nezbývalo nic jiného, než 
poděkovat a vyrazit na cestu zpět na faru. 
Všechny jsme se sbalily, společnými silami 
uklidily klubovnu a vydaly se zpět do svých 
domovů. Těšíme se na další společné akce.

Market Gryžboňová
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Sýkorky zase na Morávce
Uprostřed října se náš oddíl vydal skoro 

po roce na Morávku. Už cestou nás přiví-
talo krásné podzimní počasí. Nahoře zase 
batohy a  vyhřátá chata. Po výtečné večeři 
v podobě vajíčkové pomazánky nám Lano 
naservíroval ekologické okénko k zamyšle-
ní o vlivech člověka na přírodu.

Do večerky si čas uzmul Kukis v závěsu 
s  Anežkou, kteří za pěveckého doprovodu 
naplnili chatu hudbou. Dětem spaní kazilo 
teplo z krbu, neboť nečekaly tak teplou noc. 
Nicméně ráno byly čilé a připraveny se po-
prat se všemi nástrahami.

První připravil budíček s  rozcvičkou, 
kdy jsme museli po chvíli čekání běžet až 
nad chatu. Asi 200 metrů. Mezitím nám 
holky a Kukis v kuchyni připravovali oves-
nou kaši s ovocem. Pořádně nás Markétka 
s  Kačou protáhly. Po snídani přišel Shrek 
s  čarodějem a  řešili nějaký kouzelný lekt-
var, snad lásky. Ten se naši účastníci vydali 
chystat hned po jídle u pohybového sháně-
ní ingrediencí. Práce se jim zdařila a oku lí-
bivý lektvar dali čaroději. Ten však všechny 

obelstil a podal jej sám krásné Fioně, aby se 
do něj zamilovala. Načež s ní uprchl. Shre-
ka to vzalo.

Jako správní parťáci jsme mu napsali 
povzbudivé vzkazy v  rámci programu ho-
lek Ch. Ten nejprve prověřil i naše znalosti 
a posléze literární um.

Kuřecí, tedy krůtí se špenátem a  nud-
lemi společně s  kuřecím vývarem nám 
připravila kuchyně. Výborný způsob dobi-
tí energie společně s  odpoledním klidem. 
Odpoledne nás čekala chvíle práce hlavně 
se dřevem. Odtahat větve, nasekat dřevo, 
nanosit, poklidit. Načež hned navázaly sta-
noviště, kde děti zkoušely nasekat třísky, 
rozdělat oheň z dřeva a sirky, uvázat dob-
ráček, uvázat trojcípý šátek, vyluštit šifry, 
přiřadit na kroj jeho prvky, seřadit historic-
ké dění anebo se podívat na všechny pro-
běhlé akce na Morávce.

A konečně došlo na dlouho očekávanou 
závěrečnou část boje o  Fionu. Na stranu 
čaroděje se postavili vedoucí vyzývající děti 

ve vlajkách. Po urputném 
boji trvajícím několik ho-
din zvítězily děti a Shrek 
mohl se svou Fionou od-
cestovat do bažiny. Večer 
jsme si dali partičku a za 
tónů kytary šli spát.

Ráno nám už pršelo, 
nicméně uklízet se dá 
i tak. Stihli jsme zpětnou 
vazbu, snídani a  poho-
dově i autobus.

Dominik „Koci“ Sýkora
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Šprtec tour 2023-2024 

1. Turnaj (Ostrava)
Po delší odmlce se opět roz-

běhly turnaje s názvem Šprtec tour 
2023-2024. První z  těchto turnajů 
se uskutečnil 28. 10. 2023 na půdě 
ostravské Partyje. Celkem se k  to-
muto turnaji sjelo 29 hráčů a  hrá-
ček ze severní Moravy.

Samozřejmě nechyběli ani naši 
hráči z BHC Dobrá, kterých na tur-
naji bylo celkem hodně. Dokonce se 
k týmu připojil i Jirka Dohnal a ob-
lékl po dlouhé době náš dres. Bo-
hužel na poslední chvíli se z turnaje 
omluvil veterán Josef Svoboda a podle jeho 
slov ho hodně mrzelo, že týmu nemohl po-
moct. Nemohla ani Kamila Žvaková, která 
má teď jiné a krásné starosti s miminkem. 
Ale jinak náš mančaft výborně zastoupili 

jiní borci, a to PETR HADAŠČOK, 
DALIBOR HÁJEK, VLASTIMIL 
KALMUS, LADISLAV HÁJEK, 
VÍTĚZSLAV FOLTÝN a už zmíně-
ný navrátilec JIRKA DOHNAL.

Turnaj probíhal ve výborné at-
mosféře a  dobré náladě, a  tak to 
přece na takových akcích má být. 
Favoritem turnaje byli bezpochyby 
hráči našeho týmu, ale jak se říká, 
překvapit mohl kdokoli ze startov-
ní listiny.

DALIBOR HÁJEK, který má v poslední 
době ohromně výbornou formu to potvrdil 
i  v  Ostravě a  bez jediné porážky ze šesti 
utkání dokonale ovládl první turnaj Šprtec 
tour a zaslouženě bral pohár pro vítěze.
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Navrátilec JIRKA DOHNAL, kdy už 
jenom jméno tohoto harcovníka znamená 
perfektní výsledky, potvrdil toto i na tomto 
turnaji, přestože dlouho nehrál, v  ruce to 
pořád má a není to náhoda. Jirka svým vý-
konem a pouze jednou porážkou, a to v zá-
pase s prvním Daliborem Hájkem, obsadil 
druhé místo a tímto mu gratulujeme.

Bronzovou příčku obsadil domácí hráč 
z Partyje Ostrava DAVID KOVÁČ, a to jen 
pro horší skóre, než měl Jirka Dohnal.

Zklamáním určitě bylo osmé místo pro 
našeho PETRA HADŠČOKA. Ten patřil 
s  Daliborem Hájkem k  favoritům turna-
je, ale bohužel výborná forma mu trochu 
opadla. Prohrál hned ve dvou zápasech, 
k tomu jednou remizoval, a to mu nemohlo 
zajistit lepší umístění.

Střed tabulky to je VÍTĚZSLAV FOL-
TÝN. Víťa nepatří k favoritům, ale dokáže 
mile překvapit. Jeho výkon na tomto turna-
ji nebyl vůbec špatný, určitě čekal od sebe 
více, ale 15. příčka není vůbec špatná.

VLASTIMIL KALMUS – jeho výkony 
jdou strmě nahoru, už několikrát to ukázal 
v naší lize, jenže turnaj už je zase o něčem 
jiném. Určitě taky pokukoval po lepších 
příčkách, ale jeho pouhá dvě vítězství ne-
stačila než na 23. místo.

Veterán a  kormidelník zakládající špr-
tec v Dobré v letech 1995-1996 LADISLAV 
HÁJEK má odehraných spoustu bitev, že 
by se to nevešlo ani do knihy, která by měla 
500 stránek. Pořád hraje svou klasickou 
nátlakovou hru o  hodně střelách. Jenže 
jeho forma už zdaleka není, jaká byla před 
třiceti lety. Nejdůležitější ale je, že má po-
řád chuť reprezentovat, a  to je jen dobře. 

Tento turnaj se mu moc nevyvedl, obsadil 
28. pozici a za ním už byl pouze hráč z Ha-
vířova, který uzavřel startovní listinu. Přes-
to klobouk dolů před Láďou a přejeme mu 
ještě hooodně skvělých turnajů v  našem 
týmu a dresu.

Vyhlášení všech vítězů a  kategorii 
1. turnaje Šprtec tour:

Muži:
1.  DALIBOR HÁJEK (BHC DOBRÁ)

2.  JIŘÍ DOHNAL (BHC DOBRÁ)

3.  DAVID KOVÁČ (PARTYJA OSTRAVA)

žáci:
1.  OSKAR STRZELCZOK
 (FRENŠTÁT POD RADHOŠTĚM)

ženy:
1.  NATAŠA KALENDOVÁ
 (BHC TJ SOKOL BOHUMÍN)

Soutěž družstev:
1. BHC DOBRÁ 43 b.

2. PARTYJA OSTRAVA 39 b.

3. HAVÍŘOV 28 b.

4. FRENŠTÁT 28 b.

5. BOHUMÍN 23 b.

Další turnaj Šprtec tour 2023-2024 
by měl pravděpodobně pokračovat 9. 12. 
2023 netradičně v  Paskově, kde domácí 
tým by měl být BHC Dobrá. Proč zrovna 
Paskov a ne Dobrá? Protože chceme šprtec 
zkusit propagovat i  v  jiných městech, kde 
by mohl být o tuto hru zájem. Každopádně 
jsme otevření všemu a těšíme se.
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celková tabulka po 1. turnaji:

Josef Svoboda (BHC Dobrá)
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Začněte komunikovat se svou obcí
a nechte si zasílat užitečné informace

Důležité zprávy Vás s aplikací v telefonu 
zastihnou kdykoliv a  kdekoliv. Dostanete 
pouze ty zprávy, které Vás budou zajímat. 

Je to opravdu jednoduché! Stačí si do te-
lefonu nainstalovat mobilní aplikaci Úřadv-
Mobilu/Hlášenírozhlasu.cz. Aplikace před-
stavuje nejjednodušší cestu, jak se dostat   
k informacím z naší obce.

Při registraci si sami zvolíte, který typ 
zpráv chcete dostávat. Kromě zpráv o  plá-
novaných odstávkách vody či elektřiny, kul-
turních akcích, apod., budete varování před 
nebezpečím v  případě krizových situací. 
Budete se moci zapojit do zlepšení situace 
v naší obci zasláním podnětů a závad. 

rEgISTrAcE DO SlužBy HlášENÍ 
rOZHlASu JE ZcElA ZDArMA!

Neplatíte žádné aktivační a ani jiné po-
platky. Při samotné registraci doporučuje-
me uvést kromě svého emailu i telefonní čís-
lo. V krizových situacích jsou totiž informa-
ce rozesílány všemi informačními kanály.    

Využití služeb ÚřadvMobilu/Hlášení-
rozhlasu.cz je různorodé. Proto již na nic 
nečekejte a připojte se k nám.

Včasné informování o  dění v  naší obci, 
vám zajistí, že už vám nikdy nic neunikne.

•	 Informace z úřadu – získávejte upozor-
nění na odstávku vody, uzavírky silnic, 

výpadky elektřiny, plynu, změny úřed-
ních hodin, upozornění na termíny a po-
vinnosti apod.

•	 Kulturní a sportovní akce – dostávejte 
pozvánky na kulturní akce, sportovní 
události   v naší obci i okolí.

•	 Krizové hlášení – při krizových situ-
acích zajisté oceníte to, že dostanete 
neprodleně zprávy, které vás budou ve 
správný moment informovat, ať jste 
kdekoliv (povodňové nebezpečí, varová-
ní před výkyvy počasí, krizové řízení).

•	 Informace o  obci – chytrá nástěnka 
vám prozradí veškeré údaje o obci, ote-
vírací dobu obecního úřadu, kontaktní 
spojení (telefon, email, www stránku) 
a adresu, kde obecní úřad najdete.

•	 Hlášení podnětů a závad – pokud se do 
služby řádně zaregistrujete, můžete na-
víc pomáhat vylepšit své okolí, prostřed-
nictvím nahlášení podnětů a závad.
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JEDNODucHOST VáS  
ZAJISTÉ PŘESVěDčÍ

Je to opravdu snadné! Do služby Hláše-
nírozhlasu.cz se můžete zaregistrovat pro-
střednictvím:
•	 přihlášení přes internetové stránky 

služby naší obce www.dobra.hlaseni-
rozhlasu.cz

•	 nainstalování	mobilní	aplikace	Úřadv-
Mobilu/Hlášenírozhlasu.cz do svého 
chytrého telefonu ZDARMA na Google 
Play nebo App Store

Nepromeškejte žádné informace  
o dění v naší obci a využijte službu  

Hlášenírozhlasu.cz

V případě jakýchkoliv doplňujících dota-
zů či připomínek se prosím na mě neváhejte 
kdykoliv obrátit na email: jangryzbon@se-
znam.cz

Jan Gryžboň
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Stalo Se před 20 lety (vybíráme z kroniky roku 2003)
V sobotu 11. ledna ve dvě hodiny po půlnoci havaroval na zledovatělé silnici

ve směru od Frýdku do Polska holandsko–polský kamion naložený 30 tunami
tropického ovoce kiwi. Dostal smyk a převrátil se do příkopu v bezprostřední
blízkosti přejezdu na Špici. Naši lidé ještě za tmy sjížděli — i několikrát! —
svými auty a brali do nich celé bedýnky ovoce, které jinak vůbec nekupují.
Mnozí tam byli dříve než zdravotníci, hasiči a policisté. V 8 hodin ráno policie
zastavila úplně provoz a odklonila jej. O nastalém zmatku ihned informoval rozhlas s celostátní
působností, takže se o havárii dovídali i lidé na Šumavě. Dva obří jeřáby se totiž pokoušely
kamion vytáhnout z příkopu. Nejvíce na nehodu doplatili obchodníci v Dobré, kteří přišli skoro
o celou sobotní tržbu.

Kačabar je zcela změněný. Po mnoha letech bylo posezení u řeky a jeho okolí přeměněno.
Volejbalové hřiště, které se rozkládalo na jeho východní straně, je zrušeno a na jeho místo je
přemístěn minigolf, jenž byl dosud na straně západní. Od nynějška je rozvržení budov účelnější,
areál je semknutý a soustředěný a celý ohrazený vkusným deskovým plotem. V čele před
vstupem stojí dřevěný srub přenesený na své místo spolu s minigolfem. — Již počátkem června
probíhaly v areálu Kačabaru produkce nám známým duem Olga a Dežo.

Referendum o vstupu Česka do Evropské unie bylo vůbec prvním referendem v našich
dějinách. Pro vstup se v onen pátek 13. a sobotu 14. června vyjádřilo 70 %, ovšem jen z těch, kteří
se referenda zúčastnili. U nás v Dobré přišlo volit mezi ano–ne 58,9 %, pro bylo 77 %, proti 23 %.
(Právoplatnými členy Evropské unie jsme se stali v květnu 2004.)

„Odborný školní asistent pro Aničku“ — tak byla nazvána celospolečenská sbírka na pomoc
děvčátku z Dobré, které je tělesně postižené. Cílem akce bylo shromáždit peníze na mzdu
odborného školního asistenta. Proto místostarostka Alice Tancerová a tým pracovníků zorganizovali
sportovně–společenskou charitativní akci — vůbec první tohoto typu v naší obci — z níž byl
výtěžek na odborného asistenta věnován. Všichni lidé dobré vůle přišli v sobotu 21. června do tě-
locvičen, areálu školního hřiště a na zahradu mateřské školy.

Zničen telefonní automat. V polovině července se vlámal zloděj do automatu na telefonování
umístěném na zdi našeho Obecního úřadu. Strhl jej železnou tyčí ze stěny a vyloupil schránku
s mincemi. Kolik v ní bylo peněz, se neví, ale přístroj sám stál 32 000 Kč a patřil společnosti
Telecom. Telefonní automaty se užívají stále méně, neboť má již značné množství obyvatel
mobilní telefony. Nadále slouží automat u prodejny potravin Jednoty u nádraží a na Špici.

Přestavba nádraží ve Frýdku je před dokončením. Jsou už vybudovány perony, vlaky jezdí
již ze 2. a 3. koleje — doteď jezdil vlak v době přestavby nádraží ze 4. koleje směr Frýdlant a z 5.
koleje směr Ostrava. Vlak do Dobré v tu dobu zastavoval nikoli před nádražní budovou, ale před
provozními budovami blíže přejezdu — jak se říká, před „těšínskými rampami“. Z vlakového ná-
draží k budoucímu centrálnímu autobusovému nádraží vede sto metrů dlouhý podchod opatřený
na nádražní straně eskalátorem, pojízdnými schody. Přestupující z „ostravského“ i „frýdlantského“
vlaku vystupuje krytým přístavkem na místě zbořené staré budovy na první nástupiště, odkud
vyjíždí všechny vlaky do Dobré. Taktéž výstup z podchodu k autobusům je krytý průhlednou plas-
tovou střechou. Nádraží je nyní opravdu vkusně upravené a — ozdobené květy — je docela milé.

Staré automobily Tatra nejrůznějších barev a provedení okrášlily naší Dobrou jízdou přes
obec na školní hřiště a následnou veřejnou ukázkou. Tatra Veteran Car Club Kopřivnice pořádal
každoroční Veteran rallye, letos i v Dobré. Lidé v domech a na zahrádkách mohli již před polednem
v onu sobotu 6. září uvidět pestrou kolonu spíše ploužících se než jedoucích starých automobilů,
které jsme vídávali v minulosti na našich cestách. Bylo zde více než 80 nejrůznějších modelů od
roku 1923 do 80. let minulého století z pěti států světa. Nebylo člověka, který by odolal, a tak
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bylo diváků v Dobré opravdu mnoho. Kdo měl fotoaparát nebo kameru, spěchal na hřiště, aby
zaznamenal, co jen tak běžně k vidění není. Byla to radost pohledět i pro ty, kteří automobilům
nehoví — a což teprve pro děti nebo automobilové fandy! Lidé si mohli z blízka prohlédnout,
jakou měly kdysi auta konstrukci, jaké motory a vnitřní vybavení a co více! — to vše i s obsluhou
v dobovém oblečení. Dámy s šály a klobouky s květinami, pánové ve sportovních i společenských
oblečeních, v autobuse jely dokonce děti s vlaječkami jako na výlet. Řidič autobusu v dobové
uniformě vyšel ven a hlásnou troubou hlásil stanici a směr jízdy kudy autobus pojede: „Kopřivni-
ce—Nový Jičín!“. Lidé mávali, bavili se a kypěli nadšením až dojetím… Po dvou hodinách, ve
13.30, představení skončilo. Automobily se zase rozjely skrze Dobrou směrem na Pazdernu a
odtud na Žermanickou přehradu. 

Sprejer pomaloval školu. Když se před lety objevily i v Dobré malůvky sprejerů, netrvaly
dlouho, měli jsme od nich klid. Na samém začátku školního roku se ale v pátek 5. září ráno
objevily různé obrazce a nápisy na bílé fasádě. Ihned byla uvědoměna policie, avšak škodu
5000 Kč za odstranění tohoto „díla“ již musí zaplatit obec. Je to letos už druhý případ sprejerství.

„Posádka“ u řeky se stala majetkem obce. Zastupitelstvo rozhodlo o nabytí uvedeného
vojenského majetku — bývalé vojenské posádky u řeky a kdysi dávno továrny — do vlastnictví
obce Dobrá darovací smlouvou podle zákona. Zároveň je zastupitelstvem rada obce pověřena
zahájit jednání o jeho využití.

Od 1. listopadu přestaly platit deseti– a dvacetihaléře, nejmenší platnou mincí je 50haléř,
ale i s jeho zrušením se počítá v roce 2008. Obchodníci mají ceny zaokrouhleny na desetihaléře,
ale při placení celkovou sumu zaokrouhlí na padesátihaléře nebo celou korunu.

Stavba nové cesty z Nošovic na dálnici zdárně pokračuje — v polovině listopadu byl pokládán
na nájezd asfalt, střední část s navážkou se dokončuje.

Setkání s důchodci. Kulturní komise při obecním úřadu uspořádala v pátek 21. listopadu
setkání s důchodci. Přišli převážně členové Klubu seniorů, který má přes 100 členů, avšak
důchodců je v obci celkem kolem 500. Hrála Hradílkova kapela Radost, omlazená a složená ze
samých děvčat. Pohoštění bylo skromné — káva nebo čaj a párek s chlebem. Posezení bylo
poněkud upjaté, jako by se v Dobré lidé neuměli bavit. „Když hrajeme kdekoli jinde (stýská si
kapelník) je plný parket a tleskají nám. Tady je to začarované. Jen několik párů šlo do kola.“ —

Srazily se 4 osobní automobily. Ve čtvrtek 4. prosince o půl páté odpoledne se u družstva
srazily za sebou jedoucí osobní vozy. 33letý řidič Škody 120 ze Slovenska přibrzdil, do něj narazila
23letá žena s Peuguotem ze Sviadnova, která nestačila zabrzdit. Tuto pak nabourala další Škoda
120L a tuto Toyota. Toyotu řídila podnapilá řidička.

Zájezd do Kotle. Již podruhé jeli naši občané letos do Prahy do televizního pořadu Kotel
vysílaného televizí Nova pozdě večer v přímém přenosu. Spolu s nimi jeli zvláštními autobusy
lidé z Frýdlantu. Odjíždělo se ve 14.30 od kostela. Pořad (vysílaný ve čtvrtek 4. prosince) uváděla
Michaela Jílková, hostem byl předseda vlády Vladimír Špidla. Doma u televizorů mohli lidé vidět
své známé, sousedy, rodinné příslušníky. — Pořad Kotel měl hodně přívrženců a hodně odpůrců.
Každý týden bylo obecenstvo, které mohlo pokládat hostu Kotle dotazy, odjinud.

Nový jízdní řád přinesl příjemnou změnu. Vlaky do Frýdku–Místku i do Českého Těšína
jezdí na naší trati od nynějška každou hodinu a s tolerancí pěti minut i v přibližně stejnou
minutu. Výjimkou jsou spoje ranní (3.54, 4.53, 6.06 a zpět 3.16, 4.18, 5.25), pak jezdí vždy v celou
hodinu a 14 minut (ovšem se zmíněnou tolerancí). „Je to dost pohodlné pamatovat si jeden čas,“
pochvalují si důchodci jezdící zdarma na obě strany, obvykle za nákupy nebo na polikliniku nebo
k různým specialistům do nemocnice. (Tak to zůstalo až do spuštění transportu výrobků auto-
mobilky Hyundai po železnici v roce 2008; zmatek v odjezdech nám připadá po úpravě 2021.)

Připravil Rostislav Vojkovský, kronikář

příspěvky do Doberských listů qxp_Sestava 1  6.11.23  9:37  Stránka 180
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Komise pro rodinu a občanské záležitosti při radě obce Dobrá  
vás  zve  na 

 

ADVENTNÍ  TVOŘENÍ, 
 

které se uskuteční ve středu 

29. listopadu 2023 od 16 hodin  
v sále Základní školy v Dobré. 

 
Budeme vyrábět adventní věnce. Pro děti je zajištěna tvořivá dílnička. 

 
Pokud se chcete tvoření zúčastnit, přihlaste se na email 

komiseprorodinu@post.cz.  
Registrace bude probíhat od 10. 11. 2023 do 26. 11. 2023. 

Kapacita je omezena.   
Vstupné  50 Kč. 
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Střední odborná škola,
Frýdek-Místek,
příspěvková organizace Cer�fikáty

a řidičská
oprávnění

ZDARMA

STUDIJNÍ A UČEBNÍ
OBORY
• Automobilní
• Ekonomické
• Strojírenské
• Zemědělské

@sosfmcz

ww
w.so

sfm
.cz

Šťastná
volba

vzdělání

© KLEIN

Další termín kdykoli 
po telefonické 
domluvě.

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ  
8. 11. 2023, 6. 12. 2023 
17. 1. 2024 
od 8:00 do 16:00
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OBECNÍ ÚŘAD DOBRÁ – TELEFONNÍ SEZNAM
558 412 300 Ing. Jiří Carbol, starosta
558 412 312   Pavel Peterek, 1. místostarosta
558 412 301 Ing. Ludmila Baranová, 2. místostarostka

558 412 308 Martina Nytrová, vedoucí správního odboru
558 412 311 Marcela Krestová, referent správního odboru, sekretariát,
  podatelna, ověřování, CZECH Point
558 412 307 Radka Mohylová, referent správního odboru, matrika, 
  ohlašovna, ověřování, objednávky služeb, CZECH Point

558 412 305 Marcela Kolková, vedoucí finančního odboru, účetní
558 412 306 Jana Kolářová, referent finančního odboru,
  místní poplatky, povolení průjezdu přes most

558 412 303 Jaroslava Frischtoková, vedoucí stavebního úřadu
558 412 302 Alena Alexová, referent stavebního úřadu
558 412 310 Jarmila Lisníková, referent stavebního úřadu   
558 412 304 Markéta Řízková, referent životního prostředí, silniční  
  správní úřad, kácení dřevin, investiční referent

558 412 309 Ing. Tomáš Chýlek, vedoucí odboru správy
736 614 720  majetku a investic
---------------
739 705 945 přehrávání hlášení místního rozhlasu 
---------------
558 412 313 Zdravá výživa, Taťána Jursová

Otevírací doba sběrného dvora v Dobré
Pondělí    8.00 - 12.00 hodin
Středa  13.00 - 17.00 hodin
Pátek 13.00 - 17.00 hodin
Sobota   8.00 - 12.00 hodin

Správce sběrného dvora:
739 630 870 Evžen Lisník

Zpravodaj Obecního úřadu Dobrá, tel.: 558 641 491-2; fax: 558 641 202; oudobra@dobra.cz.
Pravidelný výtisk – Registrace DL. č.E 12337. Výtisk zdarma.

Za příspěvky a za texty v inzerci vydavatel neodpovídá.
Sazba a tisk © Tiskárna KLEINwäChTER holding s.r.o. Uzávěrka dalšího čísla: uvnitř listů.

Dovoz a odvoz kontejneru na bioodpad:
739 381 380 Zdeněk Friedel

Správce multifunkčního hřiště:    605 887 443    Jana Chobotová



Ekoden

Podzimní burza dětského oblečení

Taneční

Přednáška Indočína



Koncert Michala Horáka

Pyžamový večírek

Vítání občánků


